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Kohvik Eliis lõpetas
31. augustil lõpetas tegevuse Järvakandis 18 aastat tegut-
senud kohvik Eliis, mis on aastate vältel oma kliente rõõ-
mustanud värskete kondiitritoodete ja sooja lõunasöögiga. 
Kohviku juhataja Katrin Anto sõnul on tegevuse lõpetami-
sel mitmeid põhjuseid, s.h tööjõu puudus, amortiseerunud 
ruumid ja hirm peatselt algava kütteperioodi ees. Lisaks 
on Malle Miilmann ja Hilda Krasavina pika staažiga kon-
diitrid (Mallel täitus juunis 47 aastat), seega on puhkus 
igati välja teenitud ja annab suurema võimaluse tegeleda 
oma hobiga, milleks näiteks Mallel on lauatennis.

Kohvik Eliis tänab kõiki oma kunagisi töötajaid ja 
koostööpartnereid ning kliente meeldiva koostöö eest!

Järvakandis paraneb 
sideteenuste kvaliteet
Mais alustas Eltel Networks AS Rapla ja Järvakandi va-
hele kiudoptilise valguskaabli paigaldamist. Kaabel läheb 
Järvakandist edasi Kaisma ja Eidapere suunal. Tööd peak-
sid olema lõpetatud oktoobri lõpuks.

Vallavanem Mart Järviku sõnul muudab uus kaabel olu-
liselt paremaks kogu sideteenuse: paraneb telefoniühen-
duse kvaliteet, tõuseb interneti kiirus jne. Uue põlvkonna 
lairibavõrke rajatakse põhjusel, et kogu meie igapäevane 
elu sõltub järjest enam infotehnoloogiast. Seni kasutusel 
olnud tehnoloogiad ja võrgud ei tule lähitulevikus enam 
järjest kasvava infohulga transportimisega toime.

Töid finantseeritakse Majandus- ja Kommunikatsioo-
niministeeriumi ja EL tõukefondide vahenditest.

Järvakandi kirik sai 15
21. augustil tähistas Järvakandi Pauluse kogudus kiriku 
valmimise 15. aastapäeva.

Pidulikul päeval olid koguduserahvale külla tulnud 
sõbrad Juva (Soome) ja Waabsi (Saksamaa) kogudusest. 
Jumalateenistusel teenisid EELK peapiiskop Andres Põ-
der, praost Jüri Vallsalu ja õpetaja Mihkel Kukk. Muusi-
kalisi vahepalu pakkusid koguduse naisansambeli kõrval 
ka Juva külalised. Pärast pidulikku kirikukohvi said kõik 
kohaletulnud osa õigeusu vaimuliku muusika ansambli 
Credo kontserdist. 
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Lasteaia siseruumid said 
värske ilme
Caparol Eesti filiaali heategevuslik projekt „Lihtne vär-
vida – lihtne aidata!“, mille peaeesmärk oli anda lasteaia 
siseruumidele uus, värske ja lapsesõbralik ilme, on lõpu-
sirgel.

 Mai lõpul alanud tööd on kestnud kogu suve ning üht-
teist on teha veel tänagi.

Vabatahtlikena on projektis osalenud juba ligi 130 ini-
mest, kelle nimed avaldame järgmises ajalehenumbris 
koos pikema kirjutisega sellest ainulaadsest vahvast ette-
võtmisest. Sponsoritena tõstan esile OÜ Tarikari, Seivar 
Invest OÜ, O-I Production Estonia AS, FIE Mati Tagape-
re ning OÜ Peretare.

Lasteaia värviprojekt õpetas meile nii mõndagi nii endi 
kui ka kaasinimeste kohta. Hea tahtmise korral sünnivad 
tõsiselt suured ja väärtuslikud teod, mis elavad tegijatest 
endist kauemgi.

Meie suur ja siiras tänu kuulub igale abilisele, kes on 
selle projekti raames meiega olnud!

 Heivi Kipper
lasteaed Pesamuna direktor  

Järvakandi Gümnaasiumi I 
klass esimesel koolipäeval: 
esireas Sophie-Demi Kul-
bok, Lizette Azojan, Deisi 
Sammal, Thea-Liis Tavast, 
Merlin Jaansalu, Mia-
Marta Luhtoja, Anna-Liisa 
Jõema, klassijuhataja Ma-
rianne Sepp; keskmises reas 
Magnus Albri, Arto Kivisild, 
Janely Vutt, Annabel Ilves, 
Hanna-Marie Paate, Triinu 
Rohtla, Maria Johanna 
Ahtijainen, Kenneth Kõrge-
perv; tagareas Kevin-Rene 
Tali, Virgo Trommel, Patrik 
Tamm, Cevin Liivat, Ramon 
Ernits, Kaur Vahtre, Oliver 
Lang.
  Foto Triin Rostin

“Võõral territooriumil omani-
ku loata viibimine keelatud!“

Selliseid sildikesi võiks 
ju terve alev täis olla, kuid 
siiski ei lähe enamik meist 
kellegi õuele kõndima või 
mängima, kui meid pole sin-
na oodatud ja lukk ning aed 
on kinni. Mõned lapsed ja 
lapsemeelsed täiskasvanud 
on heaks arvanud, et võõral 
territooriumil loata viibimi-
ne ja seal asjade „ümberkor-
raldamine“ on OK! 

Mõned siinsed lapseva-
nemad on mures, et nende 
lapsed pääsevad vabalt män-
gima klaasitehase liivamäge-
dele ja ujula basseini äärde. 
Siinkohal pean märkima, et 
mõlemad nimetatud objektid 

on eraomandis (seega valla 
käed on siin n-ö lühikesed). 

Muidugi võib ju öel-
da, et omanik peab tegema 
omalt poolt kõik, vältimaks 
tema territooriumil õnnetus-
te juhtumist või siis võõra 
territooriumile pääsemist, 
kuid ei lukk ega tara ole seni 
suutnud takistada mõtlematu 
inimeselooma eest. 

Liivamägede juurde on 
omanik paigaldanud võima-
likule ohule osundavad hoia-
tavad ja keelavad sildid. 

Ka ujula aeda on aeg- 
ajalt parandatud ja lõhutud 
lukke vahetatud, seda on 
teinud nii vald (kui ujula oli 
valla omandis) kui ka prae-
gune omanik, kuid igal asjal 

on ju piir. Kui ikka lapsed 
teevad seda, mida tahavad 
ja lõhuvad traataeda elamu-
te vahetus läheduses, siis 
tundub vallaametnikele juba 
kuidagi imelik eraomandi 
rikkumise probleem üles 
tõsta. Kui ühiskond nn naab-
rivalvena kaasa ei tule, siis 
ongi varsti kõik lagunenud, 
sh laste mõttemaailm ja aru-
saamad, kuidas asjad võiksid 
tegelikult olla.   

Kindlasti on lapsevane-
maid, kes selgitavad lastele, 
et muretsevad nende pärast, 
kui need lähevad ujula bas-
seini parkuurima, sest seal 
peadpidi betoonkamakale 
kukkudes võib jääda kõne-
keeles väljendudes „kap-

saks“ või liivamägedel liu-
gulaskmise tagajärjel võib 
jääda varingu alla ja  lämbu-
da. Kuid ometi on lapsi ühel 
või teisel nimetatud objektil 
aeg-ajalt mängimas näha! 

Lapsevanemad, kelle 
lapsed koos mängivad, pa-
lun koonduge. Teie lastel 
on kindlasti sõpru, kellega 
koosolemine on oluline, 
kuid mõlema poole keelud 
ohtlikes kohtades mängimi-
se suhtes hoiaks seda kam-
bavaimu ehk veidikenegi 
ohjes. 

Võõral territooriumil 
omaniku loata viibimine ei 
ole OK!

Ene Nügnen
majandusnõunik

Liivamäed ja ujula bassein ei ole laste mänguväljak!

30. ja 31. juulil Jurmalas toi-
munud XI Baltimaade meist-
rivõistlustel vibulaskmises 
selgitati parimaid nii võist-
kondlikus kui ka individuaal-
arvestuses. Võistkondlikus 
arvestuses saavutas Eesti 
naiskond koosseisus Anneli 
Preimann, Reena Pärnat ning 
Siret Luik võidu Läti esindus-
naiskonna ees. Individuaal-
võistluses tuli Baltimaade 
meistriks Anneli Preimann.

6.–7. augustil Järvakandis 
toimunud 42. rahvusvaheli-
sel vibuvõistlusel Järvakandi 
Open 2011 (ühtlasi ka kol-

mas Toomas Kivilo mäles-
tusvõistlus) osalesid laskurid 
viiest riigist (Eestist, Lätist, 
Leedust, Rootsist ja Soo-
mest). 

Harjutuses FITA-1 saa-
vutas sportvibu naiste klassis 
koduväljakul ülekaaluka või-
du Anneli Preimann (1287 
silma), Siret Luik oli Liga 
Zommere järel kolmas. Duell-
laskmises oli eestlaste parim 
koht Anneli Preimanni teine 
koht. Ilvese edukaim võist-
kond oli segavõistkond Taavi 
Ennemuist – Anneli Prei-
mann, kes saavutasid Soome 

võistkonna järel teise koha. 
Vibuklubi Ilves president 

Raul Kivilo jäi võistlusega 
rahule: „Mina hindan korda-
minekut selle järgi, kui hästi 
sportlased end sellel võistlu-
sel tunnevad. Tagasiside oli 
väga positiivne – see tähen-
dab, et ka mina olen rahul. 
Tunnen uhkust, et mu isa 
mälestusvõistlusel soovisid 
osaleda nii paljud laskurid.“ 
Võistluste korraldust kiitis 
ka rahvusvahelise kategoo-
ria vibukohtunik Ringa Balt-
rusaite: „Minu arust võiks 
see korraldustiim ette võtta 

ka mõne maailma tiitlivõist-
luse korraldamise: kõik su-
jus nii hästi.“ 

13.–14. augustil Türil 
toimunud Eesti meistri-
võistlustel saatis edu Ilvese 
naislaskureid. Meistriks pär-
jati naiste sportvibu klassis 
Anneli Preimann, naisvete-
ranide arvestuses Eve Kivi-
lo. Naiskondade arvestuses 
võitis uue Eesti rekordiga 
(209 silma) Järvakandi Ilve-
se võistkond (Anneli Prei-
mann, Siret Luik ja Reena 
Pärnat).
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Anneli Preimann võitis meistritiitli
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Väljaandja Järvakandi Vallavalitsus 
Järvakandi, Tallinna mnt 17 
Toimetaja Jaanus Randla; tel 489 4710
e-post: kaja@jarvakandi.ee
Trükk: Kuma trükikoda

Nostalgiahõng ja vapusta-
vad emotsioonid kultuuri-
hallis

6. augusti õhtul oli Järva-
kandi Kultuurihalli saal pil-
geni rahvast täis: lavalauda-
del olid kunagise menubändi 
SiCaNa solistid. 

Järvakandi  päevade raa-
mes toimunud kontsert oli 
noorte meeste Riho Lepa 
ja Kristo Rajasaare projekt 
(suur tänu ja sügav kummar-
dus väga hästi lavastatud ja 
korraldatud  meeldejääva 
sündmuse eest), mis oli täis 
nii nostalgiat kui ka rõõmu: 
kohtuti ju mõne inimesega 
viimati lausa aastakümnete 
eest, esinejate ja paljude vaa-
tajate-kuulajate noorusajal.  

Kava juhtis Järvakandi 
juurtega näitleja-lavastaja 
Ivo Eensalu, kes ka (küll 
lühikest aega) naljamehena 
SiCaNa koosseisu kuulus. 
Laval astusid üles solistid 
Syrle Eesik, Tiiu Allkivi, 
Ants Sepp, Jaan Viertek 
ja Ardo Juhkov. Uhkelt ja 
kaunilt kõlas Jaan Vierteki 
ja Arvi Lepa trompetimäng. 
Soliste saatis selleks õhtuks 
kokku pandud oma ala hästi 
valdavatest muusikutest tri-
buutansambel.

Laval olijad andsid endast 
parima – see oli kui aasta-
kümnete eest: muusika tuli 
südamest, puudutades mäles-
tusi ja hingekeeli, kõik oli nii, 
kui peab. Ovatsioonid saalis 
olid vahetud ja „laes“. Publi-
ku silme all rullus lahti tükike 
kaunist möödunust, ühest aja-
järgust SiCaNa tegemistes. 

Ansamblis tegutsejaid, 
häid ja asendamatuid liik-
meid oli ja on hulganisti roh-
kem, kui sellel suurepärasel 
kontserdil üles astus, aga see 
oli ühe ajahetke läbilõige ja 
seekord selline.

SiCaNa kasvas välja 
Kalju Alliku loodud estraa-
diansamblist Rütm, maestro 
lahkumisega manalateele 
jätkas tema tööd suurepä-
rane pillimees, väsimatu ja 
alati mõistev sõber maest-
ro Hannes Medell,  kelle 
juhendamisel SiCaNa ka 
peagi oma tipu saavutas: 
esineti nii Eestis kui ka naa-
bervabariikides ja Mosk-

vaski. Hannes Medelli  tööd 
saab vaid ülivõrdes meenu-
tada. Ja tänutundes lange-
tada pea tema austuseks ja 
mälestuseks.

See on üks tükike Järva-
kandi ajalugu, siinset kul-
tuurilugu, mida meie, jääjad, 
oskame hinnata ja kalliks 
pidada. Suur tänu tegijatele, 
olijatele ja korraldajatele, 
kes te ei peljanud vaeva tul-
la, teha, olla ja osa saada, ja 
ka Hannese pereliikmetele, 
kelle kõrvalt ja kelle mõist-
val toetusel ta oma südant 
ning aega  teistele ning oma 
elutööle jagas. 

Helgi Randla

SiCaNa solistid taas laval

18. august 1996 läheb Jär-
vakandi ajalukku päeva-
na, mil Eesti klaasitööstuse 
keskuses pühitseti esimene 
oma luterlik kirikuhoone. 
Varem oli siin juba olemas 
palvemaja nelipühilastel. 
Alljärgnevalt ülevaade 15 
aastat tagasi valminud ki-
riku ehituse vähemtuntud 
köögipoolest.

Ehitustöödega alustasime 
29. juulil 1995 kolme mehe-
ga: Harald Johanson, Ivan 
Viljakainen ja mina. Tundsin 
neid töökate, ausate ja kohu-
setundlike meestena, kuigi 
kumbki polnud varem ehi-
tajana leiba teeninud. Tööaja 
arvestust pidas iga mees ise 
ja kuu lõpus viis selle Tõnu 
Saare kätte, kes juhatuse esi-
mehena vastutas kogu kiriku 
ehitustegevuse eest. 

Minu ülesandeks oli töö-
de korraldamine ja nendest 
osavõtt, samuti materjalide 
hankimine ning siseuste, 

akende ja saali sisustuse val-
mistamine. Üldehitustöödest 
võtsin osa vastavalt vajadu-
sele ning lähtuvalt sellest, et 
koos ehitustöödega jõuaks 
õigeks ajaks valmis ka tarvi-
liku mööbli. 

Kuna põhihoone, mil-
le asemele kirik ehitati, oli 
olemas, kulus kogu augus-
tikuu lõunapoolse juurde-
ehitise mullatöödele ja vun-
damendi betoneerimisele. 
Ka terve septembri ja pool 
oktoobritki olime kolmeke-
si objektil. Probleeme teki-
tas minu jaoks torni ja selle 
aluse konstruktsioon. Kuna 
torn toetub sõrestikehitise 
lae taladele, ei olnud jul-
gust enne töödega alustada, 
kui tegin 1 : 20 mõõtkavas 
mudeli. Torni esimese osa 
tõstsime autokraanaga ko-
hale 14. septembril. Omaet-
te sündmuseks kujunes aga 
tornikiivri paikapanek 12. 
oktoobril, seda tuli vaatama 

palju rahvast. Hoone välisil-
me muutus sellega juba põh-
jalikult. 

Novembris said juurde-
ehitise seinad musta diago-
naalvoodri ja soojustuse ning 
katus vihmakindlaks. Valmis 
ka peatrepi raketis. Detsemb-
ris ehitasime vana hoone 
pööningu pikiteljele kandva 
puitfermi, mis kannab siiani 
vanu hoone laekilpe. Samuti 
lammutasime praeguse saa-
liosa kandvad vaheseinad 
ja nii valmis kiriku saaliosa. 
Detsembris õnnestus hankida 
ka saematerjal akende tarvis 
ning ehitustöödega jätkasid 
sestpeale Harald ja Ivan ka-
hekesi. Kui minul kulus terve 
jaanuar ja veebruar akende 
valmistamisele, võtsid „poi-
sid“ samal ajal üles vana põ-
randa, paigaldasid uued talad 
ja musta põranda ning ajasid 
sirgemaks kirikusaali seinad 
ja lae.

Märtsi alguses käisime 
Tõnu Saarega Vigalas ki-
rikule uksi tellimas. Kõrge 
hinna tõttu loobusime si-
seustest ja tellisime üksnes 
välimised. Nendega läksime 
aga alt, sest mõne aja möö-
dudes paistsid need läbi ega 

pidanud sooja. Siinjuures 
suur tänu praegusele klaasi-
muuseumi juhatajale Allan 
Kimale, kes 2001. aastal Vi-
gala puidutehases töötades 
oma eelkäijate praagi heas-
tas ning uued välisuksed 
valmistada lasi. Siseusteks 
jätsime alles vanad plokuk-
sed. Tegin üksnes nende 
välisilme kiriku interjöörile 
sobivamaks.

Märtsi ja aprilli suurema-
teks töödeks jäid torni žalu-
siiaknad ning altarilaua ja 
-võre valmistamine. Kantsel 
sai valmis juuni alguses ning 
kuu lõpus sain kätte pinkide 
materjali. Selleks palusin 
endale appi Erich Teesalu, 
kelle kätetööna valmisid 
pinkide pikad liimpuidust 
osad. Mina tegin samal ajal 
valmis pinkide otsad. Kokku 
monteerisime need sisuliselt 
viimasel päeval. 

Kuna juba mais oli näha, 
et 18. augustiks määratud 
kiriku avamispäevaks või-
me ehitustöödega ajahätta 
jääda, võtsime juunis-juulis 
abiks kohaliku koolipoisi 
Priit Barlo, kelle panuseks 
jäi 114 töötundi. Maalritöid 
tuli tegema Jelena Heinaste, 

kes töötas meiega kuni lõpu-
ni. Plekksepatööd tegi Adolf 
Soodla ning elektriinstal-
latsioonitööd oma põhitöö 
kõrvalt kohaliku klaasitsehhi 
elektrike brigadir Valde Ped-
riks. Mullatöödel käisid ajuti 
abiks Kalju Matson ja Jaan 
Küngas. 

Eriti pingeliseks muutus 
olukord lõpupäevadel, kui 
tööpäevad venisid 12–13 
tunnisteks. Kuigi jõudsime 
ehitustöödega tähtajaks val-

mis, jättis kiirustamine siiski 
ka oma jälje. Tegemata jää-
nud maanteepoolne välisdre-
naaž meenus alles paar aastat 
tagasi, kui märkasime kiriku 
kirdenurgas kantsli juures 
põranda vajumist. Rohkem 
aega ja tähelepanu oleks pi-
danud jääma ka kirikusaali 
lae sirgeks rihtimisele. Usu-
me, et saabub aeg ka nende 
puuduste likvideerimiseks.

Rein Ranne
koguduse juhatuse esimees

Kiriku ehitamisest Järvakandi alevisse 

Kiriku ehitajad Harald Johanson, Rein Ranne ja
Ivan Viljakainen.

Armastatud SiCaNa solistid taas laval. Mart Järvik

LAVAL JA LAVA TAGA
Laval astusid üles solistid 
Ardo Juhkov, Syrle Eesik, 
Jaan Viertek, Ants Sepp, 
Tiiu Allkivi ja Arvi Lepp, 
keda saatis ansambel koos-
seisus Vahur Vessart (kitarr, 
ansambli juht), Jaan Killing 
(bass), Ivo Vanem (klahvpil-
lid), Kalev Välk (trummid), 
Chris Sommer ja Raimond 
Vendla (trompetid), Villu 
Leis (tromboon) ning Liis 
Mäevälja (saksofon). Inter-
meediumidega esinesid Re-
giina Jõhvikas ja Heivi Kip-
per. Õhtut juhtis Ivo Eensalu. 
Kontserdi puhkpilliseaded 
tegi Mati Põdra, vahetekste 
luges Meelis “Hainz” Hain-
soo. Heli ja valguse eest 
hoolitsesid Kalle Nettan (he-
li), Kulno Talvistu (tehnik), 
Jaanika Talvistu (valgus). 
Kontserdi lavastaja oli Kristo 
Rajasaare, produtsendid Ri-
ho Lepp ja Kristo Rajasaare.

Kuidas armastatud SiCaNa lood ellu ärkasid
2010. aasta kevadel helistas mulle vana sõber Riho Lepp ja palus abi SiCaNa vanade sal-
vestiste digitaliseerimiseks. Riho isal Arvil oli saabumas 70. juubel ja poeg tahtis isa ülla-
tada tema kunagise ansambli kogumikuga. Lood said Tallinna Linnahalli stuudios ümber 
võetud ja tulemusena valmis lausa duubelplaat. 

Juubelil tekitas SiCaNa CD palju elevust, album sai kingitud ka teistele endistele SiCa-
NA liikmetele. Polnud palju fantaasiat vaja, et silme ette manada uhke “SiCaNa Revisited 
Show” kultuurihalli laval. Kuna SiCaNa’t ei olnud võimalik arusaadavatel põhjustel tema 
legendaarses koosseisus taastada, leidsime, et ainuvõimalik lahendus oleks palgata so-
listide seljataha elukutselistest muusikutest koosnev bänd, täpselt samas koosseisus nagu 
SiCaNA.   

Võtsime ühendust solistidega, koostasime kontserdi programmi, panime kokku bändi, 
lasime lood arranžeerida ja noodistada, kirjutasime stsenaariumi ja taastasime Helvi Ko-
handi loodud SiCaNa logo. Kontsert õnnestus täpselt nii hästi, kui me oma parimates nä-
gemustes seda ette kujutasime. Suur tänu Järvakandi vallale, kes aitas ellu viia SiCaNa 
liikmete unistuse ja pakkus rahvale emotsionaalse õhtu täis head muusikat. 

Kristo Rajasaare
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Selle aasta kuum suvi oli 
kindlasti spordiürituste edu 
pandiks. Neljast kahel oli ka 
juubelinumber ja osalejate 
arv oli üle aastate suurimaid.

10. juulil koguneti Tupiku 
suusaradadele ja „krossika“ 
tiigi juurde, et teist korda 
mõõta võimeid triatlonis. 
Kui esimesel üritusel oli 
12 osalejat, siis tänavu 28 
(lõpetas 25). Kuigi distant-
siliselt (320 m ujumist, 9,5 
km ratast ja 3 km jooksu)  
ei tundu võistlus oma nime 
(Järvakandi RAUDMEES) 
väärivat, siis raja pehme ja 
liigendatud maastik ei või-
maldanud võistlejatel „pu-
nasest“ (väga kõrge süda-
melöögisagedus) eriti välja 
tulla. Meeste põhiklassis 
asus stardijoonele 19 võistle-
jat ja teistest oli kindlalt üle 
külalisvõistleja Joosep Loo-
pere (47.25), järgnesid Lem-
bit Teesalu (Tallinn, 49.47) 
ja meie valla juurtega Pärnu 
mees Jüri Vlassov (50.55).

Järvakandist pärit mehi 
oli stardis veelgi: Rait Män-
na (IV), Margus Sepp (V), 
Tanel Kurisoo (13.), Raiko 
Tutt (15.), Erki Lillemägi 
(16.), Martin Herem (16.), 
Väino Tara (18.). Naistest 
oli teist aastat üksi stardis 
Marleen Piskunov (1:07.12), 
13–17a poistest (320 m – 5 
km – 2,5 km) oli võidukas 
Marko Jakimenko (33.49), 
kuni 12a tüdrukutest (80 
m – 1,9 km – 0,6 km) Mari 
Lutšihhin (13.20) ja poistest 
Maksim Bondartšuk (11.50).

Võistluse üks vedajaist 

Rait andis välja veksli, et kui 
tiik järgmiseks suveks kok-
ku pole kuivanud, saadakse 
2012. a juulis samas kohas 
kokku.

16. juulil koguneti koo-
li spordiplatsile – XV Jär-
vakandi mitmevõistlus oli 
tõsiasi. Kümnevõistlust te-
gid jõutõstjad ka juba enne 
sellenimelist võistlust, kuid 
individuaal-meeskondlik 
võistlus sai alguse 1997. aas-
tal. Kümnel korral heideldi 
kümnel alal (tulemus kirjas 
55 võistlejal), sel aastal oldi 
viiendat korda stardis seits-
mevõistluses (viie korraga 
tulemus kirjas 37-l) ja 23 lõ-
petajat on läbi aegade suurim 
number. Veel üks huvitav 
fakt: 1997. a stardis olnud 
18 mehest kolm olid platsis 
ka 2011. aastal ja kõik kolm 
olid Antsude pojad (Lillemä-
gi, Barlo, Sepp).

Võitis Artur Saaliste 
(3776 p), II Arnold Lepis-
te (3324 p), III Rein Ansen 
(2620 p), IV Egert Tomin-
gas (2533 p), V Rait Männa 
(2504 p) ja VI Andro Mikkor 
(2333 p). Võistkondi (ku-
ni neli võistlejat, kolm läks 
arvesse) oli rekordiliselt 6. 
Võitis võistkond TALLEGG 
(9020 p; Artur Saaliste, 
Arnold Lepiste, Silver Še-
fer, Tarmo Jänts), järgnesid 
ZEPPELIN (7155 p; Rein 
Ansen, Andro Mikkor, Er-
go Mikkor, Väino Tara) ja 
PÕLLU tn SK (6190 p; Rait 
Männa, Madis Schmidt, Priit 
Barlo, Tanel Kurisoo). 

5. augustil oli veelgi suu-

rem juubel: Järvakandi ale-
vijooksul täitus XXV kord. 
Aastatel 1981–1991 joosti 
kümnel korral alevi ühest 
otsast teise ja üritus oli Jär-
vakandi Tehaste spordiklubi 
ja Uno Marksoni vedada. 
Aastast 1996 on jooks Jär-
vakandi spordiklubi Kalev ja 
vallavalitsuse toel viieteist-
kümnel korral jätku saanud. 
Ajaloost niipalju, et nii 1981. 
kui ka 2011. aastal startinute 
nimekiri on üllatavalt pikk: 
Taive Roosi, Marek Jõema, 
Erki Lillemägi, Martin He-
rem, Kalle Hansar ja Margus 
Sepp. 

Eelkooliealised tüdrukud 
(0,5 km): I Laura-Liis Kaljur 
(Riisipere; 3.19,1), II Teele 
Jõesaar (Järvakandi; 3.32,1) 
ja III Annabel Kosk (Järva-
kandi; 3.45,1); eelkoolieali-

sed poisid (0,5 km): I Märten 
Laurimaa (Rapla; 2.13,1), II 
Romet Rättel (Rapla; 2.26,1) 
ja III Arto Kivisild (Järva-
kandi; 2.29,1); kuni 12a tüd-
rukud (1,2 km): Kadi-Triin 
Varik (Järvakandi;: 5.37,0), 
II Eeva-Lotta Herem (Järva-
kandi; 5.47,1) ja III Marita 
Paimets (Järvakandi; 5.55,1); 
kuni 12a poisid (1,2km): 
Andres Sõlg (Valgu; 4.17,1), 
II Kristo Kivisild (Järvakan-
di; 5.13,1) ja III- Tõnu Algre 
(Järvakandi; 5.22,1); 13-18a 
neiud (2,8 km): I Susann Še-
fer (Saksamaa; 13.00,6), II 
Mari Lutšihhin (Järvakandi; 
13.00,9) ja III Angela Rät-
tel (Rapla; 16.13,8); 13–18a 
noormehed (4,35 km): I Kert 
Jõema (Järvakandi; 20.20,2); 
naised (2,8 km): I Mai Lau-
rimaa (Rapla;  12.24,2), II 

Anu Teras (Juuru; 12.29,6); 
mehed (4,35 km): I Arvi 
Alamaa (Rapla; 13.49,7), 
II Martin Tamm (Rapla; 
14.35,5), III Rait Männa 
(Järvakandi; 16.20,2); NV 
35+ (2,8 km): I Erika Šefer-
Müller (Saksamaa; 14.52,9), 
II Lehti Lepp (Järvakandi; 
16.10,0); MV 40+ (4,35 
km): I Risto Ütsmüts (Rapla; 
14.16,2), II Riho Ment (Tal-
linn; 15.45,2), III Jaan Kiik 
(Tallinn; 15.51,8).

Kokku oli XXV Järva-
kandi alevijooksul võistle-
jaid ja vabaliikujaid kokku 
66 – POLE PAHA!

7. augustil peeti kooli 
spordiplatsil ja metsa heite-
väljakul XXXII Järvakandi 
lahtised võistlused kerge-
jõustikus. Võistluste ühe 
peaaladest (kuni 18a noor-

meeste kaugushüpe Kalev 
Puri nimelisele rändkarikale) 
võitis Egert Tomingas (5.20, 
lisaks I koht 60 m jooksus – 
8,1). Teisel peaalal, meeste 
kettaheites Oliver Puri nime-
lisele rändkarikale, oli taas 
parim vanameister Lembit 
Zahkna (36.66). Kuni 12a 
tüdrukute arvestuses saavu-
tas kolm alavõitu Kadi-Triin 
Varik (60 m – 10,3, kaugus 
– 3.00 ja 2000 m – 10.54,5), 
kuni 12a poiste seas saa-
vutasid kaks alavõitu Argo 
Stražev (60m – 9,2, ketas 
22.06) ja Steven Kruusmann 
(kaugus – 3.81 ja 2000 m – 
11.40,5).

13–18a neidude arvestu-
ses said kaks alavõitu Mari 
Lutsšihhin (ketas – 22.22, 
vasar – 14.72) ja Hanna-
Loore Vasnu (60m – 8,9, 
kaugus – 4.09), 2000 m 
jooksus oli kiireim Susann 
Šefer (9.53,6). Selle vanuse 
noormeestest näitas ketta-
heites head minekut Kauro 
Kruusmaa, kes heitis 1,5 
kg heitevahendit 40.21 m. 
Kaks alavõitu sai Kert Jõe-
ma (2000 m – 8.57,6, vasar 
– 23.25). Meestest sai kolm 
alavõitu Madis Pajula (60 m 
– 8,2, kaugus – 4.82, 2000 m 
– 8.55,3). Järvakandi „rah-
vusspordialal“ vasaraheites 
oli võidukas Tanel Kurisoo 
38.36-ga.

Sügisel on koolinoortel 
veel mõningad jõuproovid, 
ära on vaja pidada ka heide-
te mitmevõistlus ja siis juba 
saalialad.      

Margus Sepp      

5.–7. augustini toimusid  
traditsioonilised Järvakan-
di päevad. Lisaks paljudele 
huvitavatele üritustele ja 
näitustele oli Järvakandi 
noortekeskuses eksponee-
ritud ainulaadne ja huvitav 
näitus vanadest, vanaaegse-
test ning ka väga unikaalse-
test vaskpuhkpillidest. Selle 
haruldase kollektsiooni on 
hobi korras endale muret-
senud elupõline järvakan-
dilane ja koolmeister Jaan 
Viertek.

Kui sisenesin näitusesaa-
li, tekkis esimene visioon ja 
mulje suurest sümfooniaor-
kestrist, kes hetkeks on oma 
pillid-pasunad asetanud lau-
dadele puhkama, et ise kõr-
valruumis juua tassike ergu-
tavat kohvi. Asjatundmatul 
võttis algul pillide sära sil-
made ees virvendama. See-
pärast läksin kohe pärast ek-
ponaatidega tutvumist nende 
omaniku ja näituse korral-
daja Jaan Vierteku juurde, 
et paluda temalt kogu nähtu 
kohta mõningaid selgitusi 
ja kommentaare, millega ta 
meelsasti ka nõustus.

Kus ja millal sa puhkpilli-
dega esimest korda kokku 

puutusid?
See oli 1958. a Järva-

kandi Keskkoolis, kus ma 
5.  klassi poisina hakka-
sin puhkpillide vastu hu-
vi tundma. Koolipoistest 
moodustati siis Järvakandi 
Keskkooli noorte puhkpil-
liorkester. Seda juhatas ja  
õpetas poisse pasunaid pu-
huma lõpuklassi noormees 
Rein Heibre. Varsti liitus 
noorteorkester kohaliku 
puhkpilliorkestriga, mida 
juhatas Oskar Runge Ei-
daperest. Muide, viieküm-
nendatel-kuuekümnendatel 
aastatel olid puhkpillior-
kestrid enamasti igas asus-
tatud punktis ja suuremates 
ettevõtetes. Need olid üli-
malt populaarsed: mängiti 
vabatahtlike pritsimeeste 
pidudel, jaaniõhtutel, juu-
belisünnipäevadel, matustel 
jne. See oli noortele eriti 
suur au, kui neid orkestris-
se mängima võeti. Seepä-
rast harjutasimegi väsimust 
tundmata ja suure õhinaga. 

Eriti heale tasemele tõusis 
puhkpillimuusika  Järvakan-
dis aastatel 1960–1964, kui 
orkestrit asus komplekteeri-
ma ning juhatama väga an-
dekas muusik ja pedagoog  

Kalju Allik.

Millist pasunat sa ise sel 
ajal puhusid?

Mulle meeldis trompet ja 
selleks ajaks olin sellel män-
gimise algtõed ka selgeks 
saanud. 1961. aastal usaldas 
K. Allik mulle juba I trom-
peti partiid nii puhkpilli- kui 
ka estraadiorkestris Rütm. 
Kahjuks kustus Kalju Alliku 
elutee ootamatult 2. augustil 
1964 Järvakandi laulupäeval 
„Hüvasti suvi!”. Ta oli siis 
vaid 35-aastane ...

Edaspidi hakkas estraadi-
muusikaga tegelema maest-
ro Hannes Medell, kuid 
puhkpilliorkester jäi esialgu 
juhita. Üritati otsida orkest-
rijuhi kohale inimesi ka väl-
jastpoolt alevit, kuid Alliku-
le võrdset ja väärilist järglast 
ei leitudki. Pasunamehi meil 
jätkus, oskasime ja tahtsime 
mängida, aga juhti ei olnud. 
Lõpuks võttis juhtohjad en-
da kätte meie oma orkestri 
trompetimängija Aleksander 
Puolakainen. Tänu temale 
eksisteerisime veel küm-
me aastat. Paratamatult tuli 
pereheitmise aeg: osa pilli-
mehi liitus Raikküla orkest-
riga, osa jätkas mängimist  

estraadiorkestris „SiCaNa”, 
nende hulgas olin ka mina.

Kui nüüd pillimängu juu-
rest tagasi pillide juurde 
tuleme, siis kuidas ja millal 
tuli mõte hakata neid kol-
lektsioneerima?

Selge see, et igal muu-
sikul on soov omada väga 
head pilli. Kas aga kõigil sel-
leks võimalused on – see on 
juba iseasi. Aastate jooksul 
on pillimeestel, kes tõsiselt 
muusikaga tegelevad, roh-
kem kui üks instrument, mõ-
nel aga lausa kollektsioon 
nagu minulgi.

Minu muusikutee lõppes 
orkester  „SiCaNa”  laia-
liminemisega, kui kohalik 
klubihoone 1982.a. maha 
põles. Järgnevad aastad 
olid täis pedagoogitööd ja 
Järvakandi Keskkoolile 
staadionite ehitamist, hil-
jem lisandus sinust kõike 
nõudev koolidirektori amet. 
Muusika jaoks ei jätkunud 
enam aega. Päris juhuslikult 
avastatud väga huvitav ja 
unikaalne vanaaegne kornet 
oligi selleks sütikuks, mis 
tõi mind tagasi puhkpillide 
juurde, seda küll nüüd juba 
kollektsionäärina. Momen-

dil on minu kollektsioonis 
177 vaskpuhkpilli. 

Peaaegu kõik pillid on ka 
näitusel välja pandud. Varem 
olen oma pillikogu ekspo-
neerinud  Pärnus, Tartus ja 
Märjamaal. Siin esindusli-
kus noortekeskuses üles sea-
tud näitus on pakkunud suurt 
huvi nii kohalikele kui ka 
külalistele. Prominentseim 
oli neist kindlasti Eesti üks 
parimaid trompetiste Priit 
Aimla, kes ligemale tund 
aega tutvus, mängis ja andis 
oma  hinnangu. Mõni pill 
viis mehe lausa vaimustus-
se. Lisaks pillidele on siin 
vaatamiseks kolm kohvritäit 
puhkpillimuusikaalast kir-
jandust, brošüüre, fotosid, 
noote ja plakateid. Loodan, 
et näitusekülastajad ei pet-
tunud, vaid said meeldiva 
elamuse.

Kas see võrdlus peab pai-
ka, kui võrdlen  oma esma-
muljet puhkepausiga süm-
fooniaorkestris?

Kahjuks ei pea. Minu 
näitusel on ligemale paa-
rkümmend erinevat sorti 
vaskpuhkpilli, aga sümfoo-
niaorkestris on kasutusel 
neist vaid metsasarv, tuuba, 

trompet ja tromboon.

Nimeta veel mõni pill oma 
kollektsioonist.

See loetelu läheks väga 
pikaks: kornet, flügelhorn, 
alt, tenor, bariton, helikon, 
taskutrompet, fanfaar, jahi-
pasun, armee signaalpasun, 
flööt, klarnet, suveniir-pasu-
nad jne. Kõiki pille on mit-
meid eksemplare, trompe-
teid on juba ise 57.

Kas mõni vaskpuhkpill 
on  sinu kollektsioonist ka 
puudu?

Jah, see on tuletõrjepasun 
ja üht-teist veel.

Kuidas sa ise oma näitu-
sega rahule jäid?

Olen ise väga rahul. Tä-
nan kõiki, kes selle ürituse 
korraldamisel abiks olid: 
Mikk Merekivi, Arvi Lepp, 
Sirje Mett, Virge Viertek, 
Lembit Jänts, Arvo Jaani-
mäe ja Valli Raidma – suur 
tänu neile! Suurim tänu val-
lavanem Mart Järvikule, kes 
tegi ettepaneku näidata ka 
alevirahvale minu puhkpilli-
kollektsiooni ja toetas näitu-
se korraldamist.

Einvald Nõulik

Raudmees 2011 osalejad. Erakogu

Päikest täis spordisuvi lõpusirgel

Ühest ainulaadsest näitusest Järvakandis
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vallakodanikud

Kasper Kadakas
18.  juuli 2011 

Karl Henrik Tagapere
22.  juuli 2011

Jumalateenistused Järvakandi Pauluse kirikus

• Pühapäeval, 18. septembril kell 16   
    armulauaga jumalateenistus 
    Järvakandi kalmistul 

Leo Sillaste          
15.07.1948– 
27.06.2011

Astrid Hinsberg     
01.04.1939– 
01.07.2011

Anatoli Pavlov      
14.08.1928– 
04.07.2011

Elfriede Palmkron 
02.09.1915– 
06.08.2011

Veera Nikulina      
13.09.1939– 
10.08.2011

Helju Kallasmaa    
14.07.1958– 
10.08.2011

Kullamaa
vallavalitsuse juures 
kell 9.00–10.00
Vana-Vigala
Tehnika- ja 
teeninduskooli juures
kell 11.00–12.00
Järvakandi
kultuurihalli esisel platsil
kell 14.00–15.00
III kvartalis
25. juuli
22. august
19. september

Pangabuss peatub:

Bussis saate nõu pangateenuste kohta, tellida ja kätte 
pangakaardi, makseautomaadist oma kontole sularaha 
kanda ja välja võtta, teha arvuti abil makseid, sõlmida 
hoiuseid ja muid erinevaid lepinguid. 

Tutvuge pangabussi sõiduplaani ning finantsteenuste 
tingimustega  www.swedbank.ee. Lisainfot pangabussi 
teenuste, kellaaegade ja peatuste kohta saate 24h 
telefonilt 6 310 310.

23. septembril kell 15–17
toimub Järvakandi Kultuurihallis 

Eesti-Soome jalatsivabriku 
naturaalnahast  

sügis- ja talvejalatsite 
müük. 

Müügil ka tänavakingad 
suuruses 36–43 nr. 

Hinnad väga soodsad!

MITMESUGUST
Veame ära teid segava va-
na kodutehnika (ka külm-
kapid). Ostame  vanarauda 
plekkpurkidest masinateni. 

LAGERAIETE KOOLITUS METSAHUVILISTELE! 
Tule osalema õppepäeval, mis toimub laupäeval, 17. septembril
Käru vallas Kopraoja kinnistu palktares algusega kell 10. Teeviit suunab Käru 
aleviku keskelt kooli viida juurest. Esinevad Taivo Raudsaar, Mihkel Haud, Mikk 
Makkus. Õhtupoolikul vaatame raieid ja masinaid. Toitlustamiseks vajalik eel-
nev registreerimine e-posti teel taivoraud@hot.ee või telefonil 510 9166 kuni 
14. septembrini.
Koolitus on TASUTA.  

MTÜ Metsanduse Arendamise Ühing

Võib pakkuda ka muud va-
narauda. Mida suurem ko-
gus, seda PAREM HIND! 
Raha kohe kätte või pan-
gaarvele. Täpsem teave tel
5670 7523 või 5592 5998.
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Heinrich Münti

Järvakandi päevad 2011

Hetk avamiselt: Ants, Margus ja Markus Sepp vallalippu 
heiskamas. Tiia Hansar

Nooremad jooksjad alevijooksu stardis. Jaanus Randla

Küünlaketi algus. Tiia Hansar

Vürtsitüdrukud suurel suvekontserdil. Tiia Hansar

Raplamaa lahtised esivõistlused kiikingus. Mart Järvik

Klaasimuusika töötoas. Klaaspillidel mängimist juhendab 
Eha Teras. Jaanus Randla

Puhkpillikogu omanik Jaan Viertek näituseeksponaate tut-
vustamas. Mart Järvik


